
 
 
 
 

 

Uddannelsesudvalg VIAs Industrisektor 
 

  

Sted: 
Campus Horsens 
Banegårdsgade 2 
8700 Horsens 
Lokale: C07.04 

Mødedato: 
22. november 2023 kl. 14.00-17.00 

 

Deltagere 
- Anders Kristian Lauridsen, Engineering Manager, ENABL 
- Pernille Rohde, Regionsformand TL Midtjylland 
- Carsten Mejer Schmidt, uddannelsesleder, VIAs Industrisektor 
- Helle Bloch, udddannelsesleder, VIA Global Business Engineering 
- Rickard Lindquist, Chefkonsulent, VIA Forskningscenter for byggeri, energi, 

vand og klima 
- Uffe Vestergaard Poulsen, Lektor, VIA Maskiningeniør 
- Nikolett Holm Szalai Thorup, Adjunkt, VIA Maskiningeniør 
- Studerende produktionsingeniøruddannelsen., David Kok Thomsen 
- Studerende maskiningeniøruddannelsen, Filip Bonafede 

Rasmussen 
- Studerende maskiningeniøruddannelsen, Simon Thorborg 

Rosendahl 
- Katja Dalsgaard, Sekretær (referent), VIAs Ingeniøruddannelser 

 
Gæster: 
- Lotte Thøgersen, Uddannelsesdekan, Ingeniør- og Businessuddannelserne 
- Kirsten Nørgaard Jepsen, Programleder Global Business Engineering 

 
 
Afbud: 
- Thomas Ditlev Brunø, Head of Studies, Lektor, Aalborg Universitet 
- Lisbeth Mølgaard, Uddannelsesleder, Learnmark Gymnasium HHX & HTX 
- Lotte Langkilde, Uddannelseschef, VIA Efter- og 

Videreuddannelse  
 

Fraværende: 
- Henning Dam, Salgschef, VP Maskinfabrik, Formand 

 
 

 

Dagsorden 
1. Velkommen  
2. Godkendelse af dagsorden – 5 min 
3. Nyt fra VIAs Industrisektor – 30 min 

• Status på optag og ekstra optag på GBE Aarhus 
• Økonomi 
• Vekseluddannelser (Veksel+) 
• Sammenlæsning og udfordringer 

4. Status på ingeniøruddannelser i Vejle og internationale 
studerende – 30 min 

5. Uddannelses- og professionsprofil – 30 min 
6. Besøg fra EUX onsdag 15/11 samt branding – 45 min 
7. VIAs erhvervsanalyse – 15 min 
8. Mødeplan for 2024 og forslag emner/temaer til næste gang – 15 

min 
9. Andet – 10 min 

 
 

 

 
 
 
REFERAT/ 
DAGSORDEN 

 

Mødeleder: 
Henning Dam/Carsten 
Mejer Schmidt 
Referent: 
Katja Dalsgaard 

 

E: KDA@via.dk 
T: +4587554402 

 

Dato: 15. november 2023  
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Se også slides fra mødet.  
 

Punkt 1. Velkommen  
 
 

  
  

Sagsansvarlig: 
Carsten Mejer Schmidt 
 
Sagsfremstilling 

 
Referat 
Carsten bød velkommen til mødet.   
 

 

Punkt 2 . Godkendelse af dagsorden – 5 min 
 
 

Sagsansvarlig: 
Carsten Mejer Schmidt 

 

Sagsfremstilling 
Dagsorden skal godkendes. 

 
Referat 
Dagsorden blev godkendt 

 
 

Punkt 3 . Nyt fra VIAs Industrisektor – 30 min 
 
 

Sagsansvarlig: 
Carsten Mejer Schmidt/Helle Bloch 

 

Sagsfremstilling 
• Status på optag og ekstra optag på GBE Aarhus 
• Økonomi 
• Vekseluddannelser (Veksel+) 
• Sammenlæsning og udfordringer 

 
Referat 
 
Optag 
Helle gav kort info om tallene. Der har ikke været nogen ansøgninger til GBE i Horsens – det er andet år i 
træk. Der forventes ikke at komme et dansk optag på GBE i Horsens fremadrettet. Horsens er ramt af 
udfasningen af internationale studerende, hvor sidste optag var i 2021. GBE i Aarhus er ramt af regeringens 
udflytningsloft på 80 studerende. Dog har vi fået lov til at hæve loftet til 120 studerende – dette gælder også 
uddannelsen til value chain management. Der køres fælles markedsføringskampagner.   
 
Anders: Det er lidt svært at forholde sig til tallene, når der ikke er historiske tal. Helle informerede om, at 
tallene for maskiningeniør og produktionsingenær ikke har bevæget sig de sidste par optag. 
Produktionsteknolguddannelsen er til gengæld steget. Der var 6 studerende på optaget i 2022.  
 
Carsten supplerede med, at man gerne ser klasser på 20-30 stykker, så tallene er ikke impnerende. Vi må 
ikke markedsføre os i sydjylland. Der gælder et regelsæt desangående.  
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Økonomi:  
Carsten orientede om den økonomiske situation. På VIA-niveau er 80 personer berørt (afskediget, ned i tid, 
tidligere pensionering osv.) På Ingeniør og Business er 9 personer afskediget og 2 personer varslet ned i tid.   
 
Veksel+ 
CMS gav en kort info om veksel+ projektet. (se også materiale fra mødet den 19/4) 
 
Arbejdet er nu så langt, at VIA har fået grønt lys fra ministeriet til at arbejde videre og få indhentet input fra 
aftagere. Der er p.t programsat 3 workshops ultimo november og december.  
 
Der søges ved Den Koordinerede Tilmelding den 1/12 med henblik på optag august 2024.  

 
 

Punkt 4 . Status på ingeniøruddannelser i 
Vejle og internationale studerende – 
30 min 

 

Sagsansvarlig: 
Lotte Thøgersen 

 
Sagsfremstilling 
I 2021 besluttede regeringen at begrænse antallet af internationale studiepladser på grund af stigende udgifter til 
SU.  
 
Referat 
Lotte informerede om, at beslutningen har betydet 450 færre studerende i optag på ingeniøruddannelserne. Vi 
har dog 60 internationale pladser på software og 15 på klimaingeniør.  
 
Der «pushes» til den politiske dagsorden på området – både fra VIAs side, men også aftagerne der i høj grad 
mangler arbejdskraften.  
 
Lotte kunne desuden informere om, at der blæser nye vinde på området så der er håb om, at der igen kommer 
en form for åbning på det internationale område. Det har dog forholdsvis lange udsigter, da det formentlig bare 
vil være en lille del/brik i det forestående reformarbejde på uddannelses/SU-området.  
 
Rekrutteringen af danske studernde har selvfølgelig meget høj prioritet.  
 
Ovenstående gav anledning til kommentarer:  
 

 Pernille: Modellen med vekseluddannelserne er den rigtige vej at gå.  
 Simon: Vigtigt at adgang til kandidatmuligheder er tydelige. Lotte supplerede med, at der er 

forventningsafstemning med universiteterne. Vigtigt også at finde balance, da vi jo uddanner til 
praksis.  

 
 

Punkt 5 . Uddannelses- og professionsprofil – 30 min 
 
 

Sagsansvarlig: 
Carsten Mejer Schmidt 

 

Sagsfremstilling 
Strategisk udviklingsplan (SUP) 

 
Referat 
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Vi er i gang med at opdatere uddannelsernes strategiske udviklingsplan (SUP), der er en del af VIAs 
kvalitetssystem. På baggrund af analyse af uddannelsernes kvalitet udarbejdes uddannelsesprofil og 
professionsprofil og 1-3 indsatser (udfordringer) udpeges.  
 
Carsten bad udvalget om input til arbejdet via følgende spørgsmål:  
 
1) Hvad kendetegner uddannelsernes i Industrisektoren (Maskining, Produktionsing, Produktionsteknolog, 

GBE) 
a. GBE: Global tilgang – sidder i feltet mellem business og ingeniør.  
b. Maskin: Konstruktion, design, beregning, udvikling 
c. Produktinsing: Proces, optimering, dataanalyse, planlægning, drift 
d. Produktionsteknolog: Konstruktion, produktionsingeniør «light», typisk faglig baggrund bland de 

studerende 
2) Hvordan kan vi arbejde aktivt med at skabe sammenhæng mellem uddannelsen og professionen?  
3) Hvordan gennemfører og tilrettelægger vi undervisningen og prøveformer, så den uddanner til netop denne 

profession? 
 
Carsten sagde, at man overvejer at slå 1. semester sammen på maskining og produktionsing og efterfølgende 
skal de studerende vælge retning.  
 
Simon: Bekymring for de «gamle» discipliner – kernefag.  
Rickard: Da man i sin tid udviklede produktionsingeniør var det ikke de tunge maskin-kernefag, aftagerne lagde 
vægt på.  
David: Tænke mere i ikke at køre kurserne 1:1 – produktionsingeniørerne vil have mere gavn af delelementer 
end hele kurset. Der er ikke noget at «hænge det op på» som på den uddannelse, hvor kurset reelt hører til.  
 

 

Punkt 6 . Besøg fra EUX onsdag den 15/11 samt branding – 45 min 
 
 

Sagsansvarlig: 
Henning Dam/Carsten Mejer Schmidt 

 

Sagsfremstilling 
 

 
Referat 
Nikolett orienterede om besøget fra EUX fra Learnmark. Overordnet en god dag – dog var programmet fra 
Learnmarks side ambitiøst. Næste gang bør VIA nok sætte dagsordenen i fællesskab med Learnmark. Initiativet 
er godt. Den 29/11 er der evalueringsmøde.  
 
Herefter var der en snak om brobygning og markedsføring.  
 

 Vi har Håndværkerkollegiet (potentielle studerende) på den anden side af vejen, som må kunne 
udnyttes – de har også værkstededer, hvor der kunne arrangeres fællesaktiviteter – evt. Efter skoletid 

 Tænke I at udnytte hinandens faciliteter bedre (laboratorier, materialer m.m) – erhvervskoler, 
gymnasier, uddannelsesinstitutioner 

 Studiepraktik – det kan være svært at gøre det mere attraktivt. Vi er blot én i mængden, og elever er 
ikke motiverede fordi det er noget de skal.  

 VIA På Vejen er godt etableret på de fleste uddannelser. Studerende fra VIA tager rundt og 
underviser på gymnasier. Obs på, at der ikke er studerende fra maskiningeniør og 
produktionsingeniør repræsenteret i korpset.  
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Punkt 7 . VIAs Erhvervsanalyse – 15 min 
 
 

Sagsansvarlig: 
Carsten Mejer Schmidt 

 

Sagsfremstilling 
Der orienteres om resultaterne af VIAs Erhvervsanalyse 

 
Referat 
Resultaterne fra VIAs Erhvervsanalyse er tilgængelige – Carsten orienterede kort om resultaterne. Det 
samlede materiale kan findes her: https://www.via.dk/samarbejde/via-erhvervsanalysen  
 
Kunne være interessant at se, hvad de studerende på ingeniøruddannelserne har svaret sammenholdt med 
virksomhederne på ingeniørområdet. Carsten undersøger om det kan trækkes.  
 
 

 

Punkt 8 . Mødeplan 2024 og forslag til emner/temaer til næste gang – 15 min 
 
 

Sagsansvarlig: 
Alle 

 

Sagsfremstilling 
Forslag til mødedatoer i 2024:  
- Onsdag den 24. april kl. 14.00-17.00 
- Onsdag den 20. november kl. 14.00-17.00 
 

 
Referat 

 Mødedatoerne blev godkendt. Katja sørger for indkaldelser 
 Der var ønske om mere fyldesgørende sagsfremstillinger og/eller tidligere fremsendelse af slides til 

mødet 
 

Punkt 9 . Andet – 10 min 
 
 

Sagsansvarlig: 
Alle 

 
Referat 

 Fokus på praktikken tidligere i uddannelsen end 3. semester (praktik 5. semester) 
 Virksomheder med i den afsluttende workshop 
 Obs på kobling mellem erhvervsanalyse resultater og praktikansøgning.  

 


